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Mødetitel 4. møde i Programstyregruppen for implementering af dosispak-

ket medicin 

Mødedato Mandag den 18. september 2023 

Tidspunkt 14:00-16:00 

Sted KL, København 

Deltagere David William Schou, Indenrigs- og Sundhedsministeriet  

Dorthe Eberhardt Søndergaard, Styrelsen for Patientsikkerhed (vi-

deo) 

Lars Seidelin Knutsson, Sundhedsdatastyrelsen (video) 

Jane Holm, Danske Regioner (video) 

Jan Nybo, Aalborg Universitetshospital 

Anne-Mette Falkenberg Andgren, Bispebjerg Hospital 

Conni Christiansen, Region Hovedstaden (video) 

Nanna Skovgaard, KL 

Poul Erik Kristensen, KL 

Ole Bertram Andersen, Aalborg Kommune 

Stine Mieth-Waldorff, Københavns Kommune 

Susanne Dyremose, Gladsaxe Kommune 

Martin Bagger Brandt, PLO (video) 

Søren Hellener, Danmarks Apotekerforening 

Lena Skov Andersen, Danmarks Apotekerforening 

Lars Hulbæk, MedCom (video) 

Karina Hasager Hedevang, MedCom 

Marianne Nielsen, MedCom 

Iben Søgaard, MedCom (referent) 

Afbud: Lise Høyer, PLO 

Dagsorden: 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Godkendelse af referat fra sidste møde 

3. Status på projektet ”Tværsektoriel implementering af dosispakket medicin” 

4. Drøftelse og godkendelse af tilrettet risikolog 

5. Godkendelse af budget 

6. Drøftelse af plan for dosispakket medicin (lang sigt) 

7. Eventuelt. 

Referat: 

1 Godkendelse af dagsorden 

Indstilling 

Det indstilles, at Programstyregruppen 

- Godkender dagsordenen 

Dagsordenen godkendes. 

E-mail: ibs@medcom.dk 

 

2. november 2023 

https://www.medcom.dk/om-medcom/medcoms-databeskyttelsespolitik
mailto:medcom%40medcom.dk?subject=Bestilling%20af%20tilg%c3%a6ngeligt%20dokument&body=Afsend%20denne%20e-mail%20for%20at%20bestille%20en%20sk%c3%a6rml%c3%a6ser-%20og%20tastaturvenlig%20udgave%20af%20f%c3%b8lgende%20dokument%3a%0D%0A%0D%0ARef_4_programstyregruppem%c3%b8de_for_implementering_af_dosispakket_medicin_180923.pdf%0D%0A%0D%0AMed%20venlig%20hilsen%0D%0AMedCom
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2 Godkendelse af referat fra sidste møde 

Indstilling 

Det indstilles, at Programstyregruppen: 

- Godkender referatet fra sidste møde 

Referatet er sendt ud, og vi aftaler fremadrettet, at hvis man har kommentarer til refe-

raterne, skal man kommentere indenfor 14 dage. Ellers betragtes referatet som god-

kendt. 

Referatet godkendes. 

3 Status på projektet ”Tværsektoriel implementering af dosispakket medicin”  

Indstilling 

Det indstilles, at Programstyregruppen: 

- Tager status på projektet til efterretning 

Programstyregruppen tager status til efterretning med følgende bemærkninger: 

• Programstyregruppen ønsker, at det materiale, der bliver udarbejdet via den 

tværsektorielle gruppe, kommer forbi programstyregruppen til endelig godken-

delse. 

• Programstyregruppen ønsker, at PLO trykker på for, at klyngerne bestiller klyn-

gepakken om dosispakket medicin. Det kan måske tænkes ind sammen med 

det, MedCom i forvejen tænker at sende ud med tilbud om undervisning via 

datakonsulent og tilbud om afholdelse af webinar. 

• Anne-Mette fortæller, at de har afholdt opstartsmøde med de to afdelinger, 

som er med i pilotprojektet og med deltagelse af kommunerepræsentanter. 

Det var meget positivt. Det bliver i virkeligheden lettere for hospitalslægen, 

hvis de fx kun skal sætte et præparat på dosis, hvor de alternativt skal lave ud-

leveringsrecepter på alle præparater, hvis kortet bliver sat i bero. De starter 

piloten op 1. oktober. Det overvejes, om Anne-Mette skal fortælle om det på 

næste møde. 

• Region Nordjylland har netop opdateret deres udskrivningsvejledning ift. dosis-

dispensering.  

4 Drøftelse og godkendelse af tilrettet risikolog 

Indstilling 

Det indstilles, at Programstyregruppen: 

- Drøfter og godkender risikolog 

Risikologgen drøftes og godkendes med følgende bemærkninger: 

• To risici er pillet ud af risikologgen – den med apotekernes fokus og den med 

ændring i vejledningen fra STPS. 

• Ny risiko tilføjet omkring restordre. Lena fortæller, at det er en kendt proble-

matik, og det er derfor, Apotekerforeningen har foreslået, at der specifikt for 

dosispakket medicin tillades apoteket at ændre i ordinationer ved fx restordrer 

(styrke og antal), idet en sådan mulighed vil fjerne megen friktion især for al-

men praksis, men også for apotek og kommunen. Uanset om medicinen er do-

sispakket eller ej, så har apoteket pligt til at orientere og rådgive borgeren. Det 

kan være forskelligt, hvilke aftaler de enkelte apoteker har lavet med fx deres 

kommuner. Gladsaxe Kommune har holdt møde med deres apoteker og har 

fået lavet en god arbejdsgangsbeskrivelse. Susanne deler deres aftale, som vi 

kan distribuere til kommunerne. David spørger, om det vil hjælpe, hvis apote-

kerne får lov til at substituere. Det vil det helt klart. Indenrigs- og 
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Sundhedsministeriet er ved at kigge på, om man kunne lave det som en prøve-

periode på nogle år på udvalgte lægemidler.  

• Ift. den øgede pris for borgeren oplever Ole, at det ikke er prisen, der afgør, om 

en borger i hjemmeplejen vil på eller ej, men mere fordi borgeren gerne fortsat 

vil have besøg. Stine fortæller, at de tydeligere ser udfordringen på deres soci-

alområde end på deres ældreområde. Overvejer at henvise borgerne til at få 

medicinen via apoteket.dk, da det er langt billigere ift. levering. Apotekerfor-

eningen vil ikke kunne gå ind og fastsætte prisen for levering af konkurrence-

hensyn. KL er ikke lovfortolkende – det er kommunerne selv. Enkelte kommu-

ner har tolket, at de må betale pakkegebyret. Det kunne være så godt, hvis det 

var sådan, at hvis en borger har brug for hjælp til dispensering, og deres medi-

cin er velegnet til dosispakning, så har kommunen hjemmel til, at det er det, de 

kan tilbyde. Man kan undersøge, hvilke modeller der findes for levering til kom-

muner.  

• Statistik: Alle, der har fået indløst en dosisrecept i perioden, er talt med. Hvis 

man har boet i to kommuner i perioden, tæller man med i begge kommuner. 

Der er afrundet til 5-tabellen. Hvis en kommune har mindre end 30 i alt, er de 

ikke inkluderet i tabellen. Får leveret data næste gang for august, september og 

oktober – formentlig medio november. Tager ikke højde for, om en kommune 

har flere ældre borgere end andre. På næste opgørelse vil det også være op-

gjort pr. region og for hele landet. Poul Erik spørger, om vi kunne lave nogle 

standardrapporter ud fra tallene, som vi kunne publicere. Vi skal aftale, hvor-

dan det distribueres til kommunerne. Der bliver udtrykt ønske om, at STPS sæt-

ter fokus på, om der opleves færre UTH’er sammenholdt med stigningen i antal 

borgere på dosispakket medicin i den enkelte kommune.  

5 Budget fremlægges til orientering 

Indstilling 

Det indstilles, at Programstyregruppen: 

- Tager orientering af budget til efterretning 

 

Programstyregruppen tager orienteringen til efterretning. 

6 Drøftelse af plan for dosispakket medicin (lang sigt) 

Indstilling 

Det indstilles, at Programstyregruppen: 

- Drøfter den langsigtede plan for dosispakket medicin 

Indenrigs- og Sundhedsministeriet vil her i efteråret lave en workshop om dosispakket 

medicin på den lange bane. Hvad er den lange bane? Hvad skal der komme ud af det? 

Der vil komme et oplæg til, hvordan workshoppen skal løbe af stablen, og hvornår det 

skal være.  

Programstyregruppen løser opgaverne indenfor de nugældende rammer og giver selv-

følgelig gerne input til arbejdet på lang sigt. David vil gerne have input fra programsty-

regruppen, men skal også have fat i yderligere personer. Stine synes, man skal have fo-

kus på ”stenene på vejen”.  

7 Eventuelt. 

- Møder i 2023: 

o Fredag den 1. december 2023 (Skal mødet udvides med en halv time med mu-

lighed for at komme ind i mødelokalet en halv time før mødestart)? 
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Da mødet den 1. december allerede starter kl. 08.30, udvides mødet med en 

halv time til slut, så det bliver fra 08.30-10.30. 

o Møderække for år 2024 skal fastlægges 

Ole efterspørger, om møderne i det nye år kunne ligge fra 12.30-14.30.  

 

- Der inviteres til fysiske møder, med mulighed for deltagelse virtuelt 

 


